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“Autoga sõidame läbi 
poolsaare punkrid ja 
muud vaatamisväärsused. 
Räägime ajaloost ning 
lõpuks pakume kõhutäie.” 
| Andrei Pevgonen

Miks on linnal vaja laenu? | Naistepäeva tähistati kontserdiga | FÜÜSIKARING NÄITAS KATSEID | Bjarte stuudio lapsed käisid Keila-Joal
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Tuulepargi
kõrvale
rajatakse kala-
töötlemistehas 

 Poolsaare kirdenurgas, prae-
guse tuulepargi ja tulevase LNG 
terminali naabruses on alanud 
kalatöötlemise tehase rajamine. 
Kogu projekti maksumus on li-
gi 10 miljonit eurot, hoone ehi-
tab valmis Bauest OÜ

Praegu käib tuulepargi kõr-
val Ubaniidi kinnistul vunda-
mendi killustikaluste ehitami-
ne ja tagasitäite tegemine. 

Eesti Kalatootjate Keskühis-
tu juhatuse liige Mart Undrest 
ütles Paldiski Linnalehele, et 
nurgakivi paikapanek jääb ilm-
selt maikuusse. “Pinnas on na-
gu ikka poolsaarel. Paas on ma-
dalal,” lisas Undrest. 

Mehe sõnul ehitab hoone Ba-
uest OÜ ning tehases hakatak-
se töötlema peamiselt Lääne-
mere kilu ja räime. “Personali 
suurus saab olema 25–30 ini-
mest ja enamuse neist loodame 
leida Paldiskist ja linna lähival-
dadest. Kala hakkab tulema nii 
Eesti lipu all sõitvate laevade 
kui ka teiste Läänemerel kala 
püüdvatelt laevadelt,” seletas 
Undrest. Toodangut turustatak-
se esmajoones Euroopa Liidus. 

Kas ehitusel on ka raskusi? 
Undrest ütleb, et neid ei ole. 
Küll tuleb elekter tuua liiniga 
nelja kilomeetri kauguselt. Te-
has on plaanis valmis saada tä-
navu oktoobris.

Kalatööstus asub ka Lõuna-
sadamas linna raudteejaama lä-
hedal. Viie kalapüügiettevõtte 
osalusel ja PRIA rahade toel ke-
rinud moodne kalatööstus-
kompleks alustas tootmist 2010. 
aastal. “Idee ühiselt kala töödel-
da ja turustada tekkis peeaegu 
kümme aastat tagasi mitmel 
meie kalapüügiettevõttel. Koos 
tundus lihtsam ja ökonoomsem 
tootmist korraldada ja turusta-
da,” on usutlustes kinnitanud 
Eesti Traalpüügi Ühistu tegev-
juht Mauno Leppik. | Allar Vii-

vik, paldiski@harjuelu.ee

Eesti-Soome 
gaasitoru ehitus 
algab aasta
pärast

 Eesti ja Soome gaasitoru Bal-
ticconnector esimesed ehitus-
hanked kuulutatakse välja täna-
vu, vähem kui aasta pärast alga-
vad ehitustööd ning 2019. aas-
ta lõpuks peaks taristu valmis 
olema. 

Balticconnector seob Bal-
ti-Soome gaasivõrgud ning tar-
bija jaoks tähendab see suure-
mat konkurentsi ning loodeta-
vasti ka madalamat hinda. 

Balticconnectori Soo-
me-poolne osa tuleb Inkoosse. 
Sealt läheb toru Soome lahte, 
kulgeb 80 kilomeetrit mööda 
merepõhja ning tuleb maale 
Paldiskis Pakri neemel.

Ehitushanked kuulutatakse 
välja paari kuu jooksul ning ehi-
tustööd hakkavad seal pihta 
järgmise aasta alguses.

Balti-Soome gaasiturg

Balticconnectori eesmärk on 
luua alates aastast 2020 ühtne 
Balti-Soome gaasiturg. Et ühen-
dada Soome ja Baltikumi gaa-
sivõrk ülejäänud Euroopa Liidu-
ga, oleks vaja valmis ehitada ka 
Leedu ja Poola vaheline ühen-
dus.

Eleringi juht Taavi Veskimä-
gi loodab, et see valmib samuti 
aastail 2020–2022, kuid tunnis-
tab, et selles osas on olukord se-
gane.

Samas toonitas Veskimägi, et 
Balticconnector täidab oma ees-
märgid ka Poolata. Lisaks Incul-
kansile on Leedus Klaipeda 
LNG-terminal ning Paldiskisse 
tuleb ilmselt ka Alexela termi-
nal, mis Vene gaasile alternatii-
vi pakuvad.

Toob töökohti

Alexela juhatuse liige Marti 
Hääl kinnitas, et terminali ehi-
tamise plaan on jõus vaatama-
ta sellele, et Brüssel nende ra-
hataotlusele eitavalt vastas. Et-
tevõtte teatel on terminali Bal-
ticconnectoriga liitmise taotlus 
praegu vaid tehniliste detailide 
taga.

Alexela terminal ja Eleringi 
kompressorjaam on 3800 elani-
kuga Paldiski jaoks väga suured 
investeeringud.

Sealsed ettevõtted loodavad, 
et Balticconnector toob linna ka 
teisi investeeringuid ja töökoh-
ti.

“See on suur samm Paldiski 
linna gasifitseerimise osas, mis 
aitab täita tööstusalad. Linna 
tuntus välisinvestorite silmis 
paraneb, eriti Soome investori-
te silmis,” arvas Paldiski ette-
võtjate liidu juhatuse liige Ni-
kolai Pitšugov. | ERR

 11. märtsil oli Viimsis peetud 
maakonna kooliteatrite festiva-
lil tunnustati Paldiski Ühisgüm-
naasiumi noori näitlejaid nelja 
tiitliga. 29. märtsil korraldati 
koolis suur teatripäev, kus män-
giti vanu ja uusi etendusi.

Harjumaa koolinoorte festi-
valil osales ühisgümnaasium tä-
navu kolmandat aastat. Just nii 
kaua on õpetaja Erika Kaljusaar 
koolis teatri- ja lavaõpet and-
nud. Ning alati on jagunud ka 
tunnustust ja palju on tiitleid 
saanud Birgit Tomson. “Ka see-
kord oli meil edu. August Kitz-
bergi “Libahundi” järgi tehtud 
lavastus “Jaanipäev” tõi Viim-
sist laureaaditiitli. Birgit Tom-
son sai näitlejapreemia Tiina 
osatäitmise eest. Rauno Rikand 
aga Marguse rolli eest meespea-
osa preemia. Ja veel saime tun-
nustuse näidendi kaasaegse in-
terpreteerimise eest,” ütles 
ühisgümnaasiumi eesti keele ja 
kirjanduse õpetaja Enel Pärs. 

Tema sõnul oli Tiina rolli ri-
dade vahele juurde kirjutatud 
tänapäevaseid asju. Näiteks vih-
jas Birgit Tomsoni riietus selle-
le, nagu oleks ta tulnud kusagilt 
lõunamaalt. “Tekst oli sama. Me 
ei muutnud ega täiendanud Au-
gust Kitzbergi kirjutatut,” lisas 
Pärs. 9. klassi õpilane Birgit 
Tomson ütles, et Tiina rolli pidi 
ta enda sees läbi elama. Väliseid 
vahendeid tuli kasutada vähe. 

Pikk päev etendusi 

Samas etenduses mängis Mari 
rolli ühisgümnaaasiumi 9. klas-
si õpilane Ronja Marie Tepp. Li-
saks on mõlemal noorel näitle-
jataril osa etenduses “Vanaemal 
ei ole und”. Viimsis seda küll ei 
mängitud, ette kanti lugu hoo-
pis kooli teatripäeval. 

Pidevalt mööda lava liikuvat 
vanaema mängis Tomson ning 
Tepp oli üks kodustest, kes ko-
gu aeg magas. “Olin vanaema 
poja naine Mari. Aga et ma pi-
devalt magasin,siis ei olnud roll 
keeruline. Birgit askeldas ja ne-
li tegelast olid unised,” ütles 
Tepp. “Ümberkehastumine oli 
huvitav. Aga mulle sobivad ik-
kagi rohkem jõulised osad. Võin 
ka malbeid tegelasi mängida, 
kuid see pole päris see,” ütles 
Tomson. Märtsi keskel alustas 
näitering proove uue tükiga. 
Esialgu oli plaan tuua näidend 
lavale ülestõusmispühade nä-
dalaks. Kuid ilmselt ei saa tükk 
veel lavaküpseks. 

29. märtsil peeti ühisgüm-
naasiumis suurejoonelist teat-
ripäeva. Idee pidada seda laie-
malt tuli taas tänu teatriõpetu-

Kalatöötlemistehase ehitusplats 
märtsis 2017.

Foto: Eesti Kalatootjate Keskühistu 
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Ühisgümnaasium võitis 
auhindu ja pidas teatripäeva

se õpetajale Erika Kaljusaarele. 
“Teatrit ning näidendeid on siin 
tehtud kolm viimast aastat, kuid 
eraldi päeva pole siin korralda-
tud. Mina ja Erika Kaljusaar rää-
kisime hommikul õpilastele 
teatrist ja siis algas etenduste 
mängimine,” ütles Enel Pärs. 

Väiksemate “Kapsapea” 

Päeva jooksul said aula laval esi-
neda kõik, kes olid õppeaasta 
jooksul midagi ette valmistanud 
või ära õppinud. 5. klass mängis 
Oskar Lutsu “Kapsapead”. “Se-
da lavastasin mina, sest tükk oli 
just kirjanduse õpikus. Lapsed 
said väga hästi hakkama,” kiitis 
Enel Pärs. 

5.–7. klassi tüdrukud käisid 
sügisel trupiga Nukuteatris. Seal 
osaleti Astrid Lindgreni kirjan-
dusvõistlusel ja mängiti kahte 
lühinäidendit – “Röövlitütar 
Ronja” ja “Hulkur Rasmus”. Mõ-

lemaid mängiti ka 29. märtsil. 
10. klassi trupp mängis Ma-

ri-Liis Lille “Hirmul on suured 
silmad. Lasteaed”. “Tükk räägib 
lõimumisest ja on täna väga ak-
tuaalne. Keskkooli näitering 
etendas “Vanaemal ei ole und”. 

Ja loomulikult mängisime “Jaa-
nipäeva”,” ütles Enel Pärs.

Pärast vaheaega tuli lavale 
Jõelähtme näitetrupp, kes män-
gis Anton Tšehhovi lühinäiden-
dit “Abieluettepanek”. | Allar Vii-

vik, paldiski@harjuelu.ee

Etenduse “Tiina” ehk “Jaanipäev” trupp teatripäeval.

“Vanaemal ei ole und” peaosaline Birgit Tomson tegutses pidevalt la-
val. Tema kaasnäitlejad aga magasid.

Tiina (Birgit Tomson) ja Margus (Rauno Rikand).

Fotod: Inga Jürioja
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 Linnapeana olen pidanud käi-
ma väga tihti Paldiski inimeste-
ga notari juures notariaalseid 
tehinguid/lepinguid sõlmi-
mas. 

Minu tähelepanek on see, et 
eriti meie vene keeles suhtlevad 
inimesed ei mõista ja ei saa aru 
Eesti seadustest ja oma õigus-
test varale, pärandile jne. Nen-
de küsimuste lahendamiseks 
korraldame koos notar Triin 
Lekkiga pärimisküsimuste info-
tunni.

Infotund toimub 26. ap-
rillil kell 15 linnapea kabi-
netis ( Rae 38 II korrus ) 
eesti ja vene keeles.

Pärimisseadus – puudutab iga-

üht

Seaduste maailm tundub ini-
mestele keeruline ja see on ka 
täiesti mõistetav. Samas on 
valdkondi, mis puudutavad 
meid igaüht. Pärimisseadus on 
just selline valdkond õiguses – 
kui inimene ei osutu ise päri-
jaks, siis pärandajaks ikka.

Eestis on pärimisseadusega 
määratud notarile ülesandeks 
selgitada välja pärijad ja tõesta-
da pärimistunnistus. Notari 
poole võib pöörduda kohe pä-
rast isiku surma. Kui pärijal on 
soov loobuda, siis tuleb kiirus-
tada – pärandist loobumiseks 
saab teha avalduse 3 kuu jook-
sul.

Päritakse seaduse järgi, kui 
pärandaja ei ole jätnud kehtivat 
testamenti või pärimislepingut.

Kes on seadusjärgsed pärijad?

Esimese järjekorra pärijad on 
alanejad sugulased (lapsed), tei-
se järjekorra pärijad on vane-
mad (ja nende alanejad) ja kol-
manda järjekorra pärijateks on 

vanavanemad (ja nende alane-
jad).

Abikaasa pärib laste kõrval 
võrdse osa, kuid vähemalt ¼. 
Teise järjekorra pärijate kõrval 
pärib abikaasa poole pärandist. 
Kui ei ole sugulasi esimesest ega 
teisest järjekorrast, pärib päran-
daja abikaasa kogu pärandi.

Levinud on eksiarvamus, et 
kui isik oli abielus, siis igal ju-
hul on abikaasa ainupärijaks. 
Samuti ei suuda inimesed usku-
da, et juhul kui on eelnevatest 
abieludest lapsed, siis nemad on 
võrdsed viimasest abielust (või 
kooselust) sündinud lastega.

Eelnimetatud pärijate puu-
dumisel on seadusjärgne pärija 
pärandi avanemise koha koha-
lik omavalitsusüksus (Paldiski 
linn juhul kui isik elas kuni sur-
ma päevani Paldiskis).

Viimasel ajal on sagenenud 
olukorrad kus isik sureb ja sel-
gub, et tal ei ole lähisugulasi ja 
tal ei olnud ka testamenti. Siis 
peab hakkama otsima kauge-
maid sugulasi ja tõendama su-
gulust, mis aga osutub tavaliselt 
keerukaks kui mitte võimatuks. 

Soovitav oleks inimestel ik-
kagi mõelda, kes võiks olla pä-
rijaks. Isegi siis kui justkui pole 
suurt varandust, mida päranda-
da.

Isegi tagasihoidlik rahaline 
summa pangakontol vajab vor-
mistamist.

Soovitan eriti üksikutel ini-
mestel teha ikkagi testament ja 
määrata pärija. Pärijal on ko-
hustus ka matta.

Alati tasub pöörduda notari-
büroosse ja nõu küsida. Testa-
mendi või pärimismenetluse 
vormistamisele eelneva konsul-
tatsiooni eest lisatasu ei ole. | 
Tiit Peedu, Paldiski linnapea

Paldiski linna 
investeerimisplaanidest

Notar annab nõu

 Eestis on iga aastaga kasva-
nud puudega (sh raske ja süga-
va puudega ) laste arv. Eelmise 
aasta lõpu seisuga oli üle 5% 
lastele määratud puude rasku-
saste (neist üle poolel, rohkem 
kui 7500 lapsele on määratud 
raske või sügav puue). Harju-
maal (v.a. Tallinn) elab veidi üle 
800 raske ja sügava puudega 
lapse.

Puudega laste perede esma-
ne nõustamine ning teenuste ja 
toetuste välja selgitamine peaks 
toimuma pere elukohajärgses 
kohalikus omavalitsuses, kus 
koostöös lapse ning perega lei-
takse lapsele ja perele parim la-
hendus ja sobivatele teenuste-
le suunamine. Selleks koosta-
takse lapsele juhtumiplaan ehk 
tegevuskava ja eesmärgid.

Igal aastal eraldatakse rii-
gieelarvest kohalikele omavalit-
sustele rahalisi vahendeid vas-

tavalt raske ja sügava puudega 
laste arvule. Kohalikul omava-
litsusel on kohustus nendest va-
henditest tagada raske ja süga-
va puudega laste abivajadusele 
vastavalt lapsehoiu- ja muude 
sotsiaalteenuste korraldamine. 
Käesoleval aastal eraldati täien-
davalt miljon eurot sügava puu-
dega laste toetamiseks.

Omavalitsustele eraldatava-
le toetussummadele lisaks toe-
tatakse raske ja sügava puude-
ga laste peresid 2015. aastast 
sotsiaalkindlustusameti poolt 
projektist “Puudega laste tugi-
teenuste arendamine ja pakku-
mine”.

Projekti eesmärk on pakku-
da tugiteenuseid raske ja süga-
va puudega lastele. Lapsehoid, 
tugiisiku teenus ja toetava tee-
nusena transport – aitavad vä-
hendavad vanemate hooldus-
koormust ja takistusi igapäeva-

ses tööelus osalemisel. Samuti 
on need tugiteenused olulised, 
et aidata raske ja sügava puude-
ga lapsed teiste vajalike teenus-
teni ning et nad saaksid osale-
da üldhariduse omandamises. 
Teenused on suunatud 0–17 
(k.a.) aastastele lastele.

Eelmise aasta lõpu seisuga 
oli projekti raames nimetatud 
tugiteenuseid kasutanud roh-
kem kui 1200 lapsevanema lap-
sed. Enamasti on tugiteenuseid 
kasutanud poisid. Teenuseid ka-
sutanud lastest vaid veidi üle 
neljandiku on tüdrukud.

Vaieldamatult enim on kasu-
tust leidnud tugiisiku teenus, 
mida kasutatakse ligikaudu 
kolm korda rohkem kui näiteks 
lapsehoiuteenust. Tugiisikutee-
nuse plussid on mobiilsus – laps 
saab teenust täpselt seal, kus ta 
seda hetkel kõige rohkem vajab 
(näiteks lasteaias, koolis, huvi-

ringis jms). 
Projekti raames ei võeta üle 

kohaliku omavalitsusüksuste 
kohustusi, vaid sellega paran-
datakse tugiteenuste paremat 
ning paindlikumat kättesaada-
vust. 

Puudega laste tugiteenuste 
arendamise projekt on ellu kut-
sutud aastateks 2015–2020. 
Hetkel ei ole võimalik veel öel-
da, kui suures mahus teenuste 
rahastamine hakkab toimuma 
2021. aastal. Sotsiaalministee-
rium tegeleb puudega laste tee-
nuste ja toetuste süsteemi kaas-
ajastamise ettepanekute välja-
töötamisega. 

Täpsemat informatsiooni 
projekti kohta leiab sotsiaal-
kindlustusameti kodulehelt las-
te ja perede teema alt. | Marilin 

Küünarpuu, sotsiaalkindlustusame-
ti lastekaitse osakonna, Põhja piir-
konna koordinaator

Sotsiaalteenused raske ja sügava puudega lastele

 Paldiski Linnavolikogu istun-
gid toimuvad tavaliselt üks kord 
kuus. On olnud olukordi kus on 
tulnud istungeid pidada ka sa-
gedamini kui kord kuus, kuid 
neid on olnud harva.

Kui siiani ei saanud nii väga 
kurta selle üle, et volikogu liik-
med ei viitsi istungitel käia, siis 
28. märtsil toimunud istungilt 
puudusid fraktsioonist Uus Lai-
ne ja sotsiaaldemokraatidest ko-
gunisti kokku 4 volikogu liiget. 
Kuna volikogu liikmeid on meil 
kokku 13, siis nelja volikogu liik-
me põhjuseta puudumine on üle 
mõistuse palju.

Võib aimata, et miks selline 
organiseeritud puudumine toi-
mus – ühe päevakorra punkti all 
oli Paldiski linnale teede, täna-
vavalgustuse, koolide, lasteae-
dade, spordikeskuse jaoks inves-
teerimislaenu võtmine. Kuna 
aasta lõpus toimub omavalit-
suste sundliitmine, siis laenu 
võtmine on igati loogiline 
samm, sest ei pruugi nii pea 
enam Paldiskisse sotsiaalobjek-
tide jaoks investeeringuid ehk 
raha tulla.

Iga normaalne ja ettepoole 
mõtlev omavalitsus on võtnud 

ja võtab ka edaspidi laenu sel-
leks, et teha korda need objek-
tid, mida rahvas ootab, mitte se-
da, mis opositsioonile poliitili-
selt kasulik on.

Uuest Lainest olid 28. märt-
sil toimunud istungil kohal ai-
nult Jaanus Saat ja Nikolai 
Pitšugov, siis nemad hääletasid 
laenu võtmise ehk linna arengu 
vastu. Tundub, et neile on üsna 
ükskõik, mis linnas head tehak-
se ja plaanitakse teha.

28. märtsi volikogu istungilt 
puudusid rahva poolt valitud 
saadikud Igor Aleksandrov ja 
Stanislav Tšerepanov. Kahjuks 
mitte keegi nendest ei teavita-
nud sellest, et nad ei tule istun-
gile, kuigi see olnuks elemen-
taarne.

Nii väga oleks tahtnud nen-
delt küsida, et mida nemad ar-
vavad laenu võtmise või mitte 
võtmise kohta, kuid seda polnud 
võimalik nende puudumise tõt-
tu lihtsalt teha. Aga kui juhtute 
neid tänaval või mujal kusagil 
nägema, siis saab igaüks ise 
nendelt küsida, et miks siis ik-
kagi puudutakse volikogu istun-
gitelt? | Kaupo Kallas, volikogu 
esimees

Miks puudutakse volikogu 
istungitelt?

 Hiljuti meie hulgast lahkunud 
kirjanik Enn Vetemaa on öel-
nud: “Kõik asjad on koledad ai-
nult eemalt vaadates”. Just nii 
tuleb suhtuda Paldiski linnavo-
likogu 27. märtsi 2017 nr. 6 ot-
susesse “Investeerimislaenu 
võtmine”.

Vältimaks arusaamatust lae-
nu vajadusest, selle kasutami-
sest ja linna võimekusest toime 
tulla laenu tagasimaksmisega, 
püüan anda väikese ülevaate 
tehtud töödest, eelseisvatest 
ülesannetest ja omavalitsusele 
kehtestatud piirangutest laenu 
võtmisel.

Paldiski linn on viimase kol-
me aasta jooksul teinud mit-
meid investeeringuid: soojusta-
tud on Vene Põhikooli hoone, 
rajatud uus peatrepp koos inva 
kaldteega ja remonditud teise 
korruse koridor, Paldiski Ühis-
gümnaasiumis rajatud uus vä-
listrepp koos inva kaldteega, 
Lasteaias Sipsik on tehtud uus 
piirdeaed ja korrastatud kogu 
lasteaia muruala, lasteaias Nae-
rulind rajatud kogu hoones ven-
tilatsioonisüsteem ja uus piir-
deaed, ujulas vahetati ära bas-
seini lae paneelkonstruktsioon 
(sellekohane nõue oli linnal ju-
ba aastast 2000), koos KIK-i va-
henditega tehti raudteejaama 
juurde parkla ja kergliiklustee 
raudteejaama juurest. Rae täna-
vale Paldiski laste jaoks ehitati 
mänguväljak (hoolimata mõne-
de isikute vastuseisust, kes väi-
davad, et koerte väljak on vaja-
likum), viidi mustkatte alla Põl-
lu-Lepiku tänav, Leetse tee ja 
suures osas Vana-Tallinna 
maantee. Aastal 2009 viidi läbi 
riigihange Paldiski üldplanee-
ringu korraldamiseks, reaalse le-
pinguni jõuti alles 2014. aastal.

Kuna investeeringute tege-
mise vajadus on jätkuvalt ole-
mas, siis on linnavalitsus koon-
danud kokku olulisemad objek-
tid ja saanud volikogult heaks-

kiidu nende jaoks laenu võtmi-
seks. Laenu arvel rajatavad ob-
jektid võib jagada ärilisteks ja 
sotsiaalseteks.

Ärilisel eesmärgil võetava 
laenu tulemusena suureneb olu-
liselt tööhõive. Ettevõtjad saa-
vad võimaluse luua uusi töökoh-
ti ja läbi laekuva palgatulumak-
su kustutada laenu või vähene-
vad linna kulutused.

Ärilisel eesmärgil soovib linn 

võtta laenu suurusjärgus 

590 000 tuhat eurot ja kasuta-

da seda järgmistel objektidel:

1.  Peetri tee pikendus 
170 000 eurot omaosaluse kat-
teks, põhirahastus EASilt. Pro-
jekti lõppedes luuakse Paldiski 
Sadamate AS-i ja E-Profiili poolt 
juurde 120 töökohta. Ühe pal-
gatöötaja keskmine panus läbi 
tulumaksu linna eelarvesse on 

1389 eurot ehk teisisõnu teenib 
linn laenusumma tagasi ühe 
aasta jooksul peale lisatöökoh-
tade tekkimist.

2. Rae tn uuendamiseks Kal-
mistu ja Rae põik vahelisel lõi-
gul summas 200 000 eurot, mis 
on linna peasissesõidutee ja 
saab otseühenduse eelmises 
punktis nimetatud Peetri teega. 
Lisaks tuleb arvestada, et 2017 
vähenes riigi poolt Paldiski lin-
nale eraldatud teehoiuraha ca 
180 000 eurot.

3. Tänavavalgustuse rekonst-
rueerimiseks 220 000 eurot. Va-
hetatakse olemasolevad valgus-
tid välja LED-valgustite vastu, 
asendatakse betoon- ja puitpos-
tid metallpostidega, rekonst-
rueeritakse kõik tänavavalgus-
tuse kilbid, õhuliinid asendatak-
se maakaabliga.

Rekonstrueerimise tulemus 
linna eelarvele on elektrisääst 
65 % tänasest kulust ehk umbes 
20 000 eurot aastas. Laenuga 
kaetav osa on omaosalus, põhi-
rahastus tuleb Keskkonnainves-
teeringute Keskusest, eeldusel, 
et vastav otsus tehakse. Tege-
mist on siiski mitmeaastase pro-
jektiga ning kui otsus on Paldis-
ki jaoks positiivne, siis saavad 
planeeritud tööd tehtud aastaks 
2020. See tähendab ka, et laenu 
kasutuselevõtmine toimub alles 
siis, kui reaalselt ehitama haka-
takse ehk igal juhul peale 2017. 
aastat.

Sotsiaalsel eesmärgil soovib 

linn võtta laenu 514 000 eurot 

ja kasutada seda järgmisel ob-

jektidel:

1. Vene Põhikooli fuajee koos 
garderoobiga, orienteeruv mak-
sumus 147 000 eurot.

Lasteaed Naerulind remont 
(katus, välistrepid ja sokkel), 
orienteeruv maksumus 80 000 
eurot.

2.  Spordikeskuse remont, 
orienteeruv maksumus 209 000 

eurot. Selle raha eest rajatakse 
uus eraldi meeste ja naiste sau-
nakompleks koos leili- ja pese-
misruumidega ja vahetatakse 
välja basseinivee puhastussead-
med. Siinkohal võib küsida, et 
miks on seda vaja teha, kui lin-
nas on juba olemas saun. Kah-
juks on tänane linnasaun vasta-
valt Tallinna Tehnikaülikooli 
ekspertiisile kasutamiskõlbma-
tu ja selle remont ei ole otstar-
bekas.

3.  Muusikakooli remont, 
orienteeruv maksumus 43 000 
eurot. Remonti vajavad kõik 
ruumid, eriti saal, solfedžoklass 
ja õpetajate tuba.

4. Lasteaed Sipsik remont, 35 
000 eurot. Siin on tegu sanitaar-
remondiga, sest reaalselt vajab 
see lasteaed uut hoonet.

Omavalitsusele lubatav lae-
nukoormus on 60 kuni 100 prot-
senti omavalitsuse aasta põhi-
tegevuse tuludest (määr sõltub 
omavalitsuse võimekusest). Tä-
nase seisuga on Paldiski laenu-
koormus 39,2 % ning võetava 
laenu korral suureneb see 58 % 
-ni . Pidades silmas võimalikku 
omavalitsuste ühendamist, võib 
vaadata potentsiaalsete partne-
rite seisu, kellest Keila linnal oli 
konsolideritud laenukoormus 
31.12.2016 seisuga 68,2% ja Kei-
la vallal 61,1% . Keila vallavoli-
kogu oma 30. jaanuari 2017 is-
tungil lubas vallavalitsusel ga-
ranteerida ja võtta veel täienda-
vat laenu kokku 3,5 miljoni eu-
rot.

Asju lähemalt vaadates võin 
öelda – Paldiski linn ei ela täna 
ega tulevikus kellegi teise arvel. 
Võetavad laenud on vastutus-
tundlikud ja linna poolt teenin-
datavad. Seisukoht, et laenu 
võtmisega on Paldiski laenuli-
miit täis ning lähiaastate jook-
sul investeerimislaenu enam 
võtta ei saa, on ekslik ja linna-
elanikke eksitav. | Tiit Peedu, Pal-
diski linnapea

Tiit Peedu.

Foto: Ekaterina Vorobjova
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 Jaanuari teises pooles sai po-
litsei teate kolmest Paldiskis 
toimunud sissemurdmisest 
Tuule tänava kandis. Seal on nii 
suvilaid, aiamaju kui ka kodu-
sid, kus elatakse aastaringselt 
sees.

Kahte hoonesse murti sisse, 
kuid midagi ei varastatud, kol-
mas majapidamine paraku nii 
kergelt ei pääsenud. Sissemurd-
mise kohta algatas politsei kri-

minaalasja, mille menetlus veel 
käib. Nii politsei kui ka turvaet-
tevõte G4S paluvad inimestel 
olla tähelepanelikud ja kahtlas-
test isikutest teavitada politseid 
hädaabinumbril 112. Samuti 
võib pöörduda Paldiski turva-
partneri G4S patrullekipaaži 
poole või teavitada G4S juhti-
miskeskust numbril 1911. | Rei-

mo Raja, G4S Eesti kommunikat-
sioonijuht

 25. märtsil toimus Paldiski 
linnavalitsuse toetusel kunsti-
stuudio Bjarte väljasõit lossi 
Schloss Fall (Keila-Joa). Välja-
sõidu eesmärk oli tutvuda prak-
tikas kunstiajaloo teemaga “Ro-
mantismiajastu ja uusgootika 
arhitektuuris, riietes ning akses-
suaarides” lossi Schloss Fall näi-
tel ning näituse “Romantismi-
ajastu mood” kaudu, kus tutvus-
tati moeajaloolase Aleksandr 
Vassiljevi isiklikku kollektsioo-
ni kuuluvaid riideid, aksessuaa-
re ja maale. Tunni viis läbi Bjar-
te kooli õpetaja Darja Nikitina.

Loss Schloss Fall on 19. sa-
jandi ehituskunsti meistriteos 
ja 19. sajandi keskpaigas tegut-
senud nimeka vene arhitekti 
Andrei Stackenschneideri esi-
mene suur töö. Keila joa kõrge-
le kaldale rajatud uusgooti stii-
lis loss ja näitus “Romantismi-

ajastu mood” annavad võimalu-
se süveneda keisri Nikolai I ajas-
tusse. Schloss Fall oli salatee-
nistuse juhi ja Nikolai I isikliku 
sõbra krahv Alexander von 
Benckendorffi pärusmõis.

Väljasõidu raames toimus 
lossis tund, kus õpilased, nende 
emad ja vanaemad said tutvuda 
romantismiajastuga läbi arhi-
tektuuri ja kunstiteoste. Samu-
ti sama perioodi riiete ja akses-
suaaride näitel. Rääkisime uus-
gootikast, mis on romantismi-
ajastu üks värvikamaid suundi. 
Ilmekas näide on tolle aja klei-
did ja portreed, ehted ning los-
si enda arhitektuur. 

Hoolimata kehvast ilmast 
(puhus tugev tuul ja sadas lört-
si) oli väljasõit huvitav ja hari. 
Juba kavandame järgmist välja-
sõidutundi. | Irina Filatova, Bjar-
te loovarengu kooli direktor

Sadamasse
saabusid Briti 
tankid 

 22. märtsi hommikul saabus 
Paldiski sadamasse hulgaliselt 
Briti lahingutehnikat, muuhul-
gas neli Challenger 2 tüüpi tan-
ki. Järgnevate päevade jooksul 
viidi see sõjatehnika Tapale.

Teiste seas askeldas Paldiski 
sadamas seersant Craig Deyes 
(31), Põhja-Inglismaalt Yorks-
hire'ist pärit mees, kes saabus 
tööalaselt Eestisse juba veeb-
ruarikuus ja elab igapäevaselt 
Tallinnas.

“See on Challenger 2 lahin-
gutank, Ühendkuningriigi sõja-
väe peamine tank,” rääkis Craig. 
“Minu roll on kindlustada, et 
kõik tehniline varustus saabuks 
Eestisse ja jõuaks edasi Tapale.”

Marsruudina oli ette nähtud 
Paldiski-Keila-Tallinna ring-
tee-Peterburi maantee ja Ta-
pa-Loobu maantee.

Kohal just kaitseks

“See tank laaditi laevale Sak-
samaal Emdenis. Kõik meie pea-
mine raskerelvastus, iseäranis 
Challenger 2 tankid ja AS-90 lii-
kursuurtükid, paiknevad prae-
gu Saksamaal,” selgitas mees 
Paldiski sadamas.

Kokku toodi Paldiskisse kol-
mapäeval neli tanki. “Seni, ku-
ni britid on siin, on ka tankid 
siin, sest need on osa Eestisse 
paigutatud lahinggrupist,” ütles 
Craig. 

Kas neli tanki ajavad Vene-
maale hirmu nahka? “Neli tan-
ki ei ole ainult neli tanki. Nagu 
võib näha ümbritsevast, toetab 
neid palju löögijõudu,” rääkis 
seersant. Tõepoolest, kokku laa-
diti Paldiski sadamasse kolma-
päeval 130 ühikut brittide lahin-
gutehnikat. “Aga me ei ole siin, 
et neid kartma panna. Me ole-
me siin kaitse, mitte ründamise 
eesmärgil.”

Üle 800 sõjaväelase

Praegu on Eestis üle 200 bri-
ti sõdurit, aga nende arv tõuseb 
järgnevate nädalatega üle 800. 
Isikkoosseis saabub Eestisse lä-
bi Ämari lennuväebaasi.

“Eesti on Euroopa Liidu lii-
ge, esimese maailma riik. Palju-
de sõdurite jaoks on see ehk vä-
ga erinev sellest, millega nad 
harjunud on. Nad on põnevil, 
mis väljakutseid see endaga 
kaasa toob,” ütles briti sõdur.

“Eesti sõjavägi on väga pro-
fessionaalne. Nad teevad, mis 
nad suudavad. Briti, prantsuse, 
taani ja eesti üksuste koostöö 
on väga hea,” arvas Craig.

Eestisse on jõudnud ka juba 
üle 50 prantsuse kaitseväelase, 
kelle arv tõuseb lähiajal 300 
peale. Lisanduvad tankid 
Leclerc, jalaväe lahingumasinad 
VBC1 ja soomukid VAB. 

Koos brittidega moodustavad 
prantslased ligemale 1200-me-
helise lahinggrupi, mis hakkab 
paiknema Tapal Eesti kaitseväe 
1. jalaväebrigaadi juures. Kahek-
sa kuu pärast vahetavad prant-
suse üksuse välja taanlased. | 
Andres Tohver, andres@harjuelu.
ee

  8. märtsil toimus Paldiski 
Ühisgümnaasiumis naistele pü-
hendatud kontsert, kus kuula-
jatele mängisid Terje Terasmaa, 
Arvo Leibrur ja Heiki Mätlik.

Avakõne pidas linnapea Tiit 
Peedu. Ta soovis kõigile naiste-
le kaunist pidupäeva ning rõhu-
tas 8. märtsi kui tähtpäeva, mis 
omab endas ennekõike kauni-
dust ja headust.

Järgnevalt sai sõna Paldiski 
Ühsigümnaasiumi muusikaõpe-
taja Margus Minn, kes tutvustas 
kontserdil esinevaid muusikuid. 
Külla olid tulnud Terje Terasmaa 
(Eesti esimene naisest löökpilli 
mängija ning ERSO vibrafonist), 
Arvo Leibur (ERSO kontsert-
meister ning Eesti Muusika- ja 
Teatriakadeemia keelpilliosa-
konna juhataja) ja Heiki Mätlik. 
Tema on EMTA kitarri eriala 
professor ning paljude kitarri-
õpetuse raamatute autor.

Suurepärased esinejad

Tund aega kestnud kontsert jät-
tis rahvale suurepärase mulje. 
Esinejad kutsuti tagasi lisalugu 
mängima, milleks oli Valter Oja-

kääru “Oma laulu ei leia ma 
üles”.

Kontserdi lõpus küsisime lin-
napea Tiit Peedult ja linnavoli-
kogu esimehelt Kaupo Kallaselt, 
kuidas neile kontsert meeldis. 
Tiit Peedu: “Kahtlemata hästi, 
muidu ma neid koos Marguse-
ga ei korraldaks!” Kaupo Kallas: 
“Väga meeldis. Loomulikult 
naudin ma alati seda, kui kõige 
kõrgemal tasemel virtuoosid tu-
levad Paldiskisse mängima. See 
ei ole igapäevane! Järjekordne 
tõestus, mida Margus Minn on 
suuteline tegema ja tooma Pal-
diskisse. Tõesti parimatest pa-
rimad, tõelisel fantastiline!”

Intervjueerisime ka meile 
esinenud suurepäraseid muusi-
kuid. Mis on see, mis hoiab teid 
koos ja motiveerib töötamist an-
samblina? Heiki Mätlik: “See on 
hobi. Me teeme seda siis, kui me 
saame, ja peale 20 või rohkem 
aastat koosmängu meile ikka 
veel meeldib seda teha.” 

Kuidas tekkis mõte need 
kolm pilli kokku panna? Terje 
Terasmaa: “See tekkis kuidagi 
iseenesest. Kolm sellist pilli, kes 

tavaliselt koos ei mängi.” Heiki 
Mätlik: “Minu teada sellist teist 
statsionaarset kooslust maail-
mas ei ole. Ansambel on väga 
orkestraalne.”

Parim klassikaplaat 

Milline on teie ühine suurim 
saavutus triona? Heiki Mätlik: 
“Meie plaat “Tango King Astor 
Piazzolla” pälvis 2000. aastal 
Eesti aasta parima klassika-CD 
auhinna!”

Kuhu edasi, mis on teie am-
bitsioonid, ühised soovid?

Arvo Leibur: “On asju, mis 
tulevad ise meie juurde. Üks 
kontsert kutsub esile teise. 
Koostöö ühe heliloojaga kutsub 
esile uusi mõtteid ja viib teise 
juurde. Tegelikult on üsna täh-
tis ju see, et üsna palju on mei-
le kirjutatud originaalmuusikat. 
Eesti autorid on leidnud meie 
koosluses väljundi: Raimo 
Kangro, Peeter Vähi, Rene Ees-
pere, Robert Jürjendal, Ester 
Mägi jne. Terve CD eesti muu-
sikaga. See on meie tõsisem 
pool.” | Agnes Mägismaa, Paldis-
ki Ühisgümnaasiumi huvijuht

 Mullu kevadel avas Pakri Pa-
run OÜ mõnekümne meetri 
kaugusel pankrannikust ja tule-
tornist söögikoha. Tänavu keva-
del alustatatakse ka militaartu-
rismiga mööda poolsaare kait-
serajatisi ning vaatamisväärsu-
si. 

Kuidas möödus kohvikule 
Pakri Parun talv ning mida toob 
alanud kevad, sellest rääkis OÜ 
juhatuse liige Andrei Pevgonen. 
“Talv möödus töiselt ja kinni ei 
ole kohvik olnud. Seega võib pi-
dada esimest aastat heaks,” üt-
les Pevgonen. 

Uksed olid lahti laupäeval ja 
pühapäeval. Alates 1. aprillist 
on kohvik avatud aga reedeti 
kell 14–19, laupäeval kell 14–19 
ja pühapäeval kell 14–19. Kõi-
kidel nendel päevadel hoitakse 
vajadusel uksi ka kauem lahti, 
ja seda juhul, kui kliente jagub. 
Kevad on toonud ka uue menüü, 
mis sisaldab klassikalisi toite 
ning ka uudseid maitseelamusi. 

Varsti alustatakse ka mili-
taarturismiga. “Plaanis on rei-

sipakett koos toitlustusega. Au-
toga sõidame läbi poolsaare 
punkrid ja muud vaatamisväär-
sused. Räägime poolsaare ning 
linna ajaloost ja lõpuks pakume 
korraliku kõhutäie,” lubas Pev-
gonen. Hinnad on peatselt nä-
ha kohviku kodulehel www.
pakri.eu ning ka Facebooki le-
hel. “Proovime alustada matka-
dega mais või juunis,” lubas 
mees. 

Lisaks söögikohale on Pakri 
Parun ka omamoodi turismitea-
be punkt. Seal müüakse Gen Va-
gula pildistatud poolsaare vaa-
detega suveniirmagneteid ja ko-
halike meistrite savikruuse. Lä-
hiaastatel plaanitakse tegevust 
ka laiendada. Vanast tuletorni 
kompleksist on alles veel kaks 
hoonet ja kelder. Ühte hoones-
se kavatsetakse sisustada maju-
tus, keldrist võib saada aga vei-
nikelder. Lisaks hakkab söögi-
saalis asuv ekraan näitama vaa-
teid tuletornist, poolsaarest ja 
Paldiski linnast. | Allar Viivik, 

paldiski@harjuelu.ee

Hoia ennast ja oma kodu 
murdvaraste eest! 

Kunstistuudio Bjarte välja-
sõit Joa lossi Schloss Fall

Rääkisime uusgootikast, mis on romantismiajastu üks värvikamaid 
suundi.

Toimus Paldiski kunstistuudio Bjarte väljasõit lossi Schloss Fall (Kei-
la-Joa).

Ilmekas näide on tolle aja kleidid ja portreed, ehted ning lossi enda ar-
hitektuur.

Pakri Parun alustab militaarmatkadega

Pakri Parun OÜ kohvik ja tule-
torn.

Trio tõi naistele 
muusikatervitused

Esinevad (paremalt) Heiki Mätlik, Terje Terasmaa ja Arvo Leibur.
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Aitan leida Teie kinnisvarale ostja või 
üürniku! Tiit Luha Kinnisvarateenused. Tel 
5398 9857, FB tiitluha.kv

Graanuli- ja viljaveoauto ootab juhti. 
Aastaringne regulaarne töö. Tel 5918 6542. 
Egesten Transport OÜ

Kaardid ennustavad. Tel 900 1727, 24 h. 
Vt ka ennustus.ee

Katused, fassaadid, üldehitus- ja 
viimistlustööd. Tel 5352 9476, ehitus@
miltongrupp.ee

Korstnapühkija teenused ja ekspert-
hinnangud. OÜ Potipoiss, tel 5807 2581, 
info@potipoiss.ee

Korstna ja korstnapitsi ehitus. Tel 
5557 9399

Metsavara OÜ ostab metsamaad ning 
raieõigust üle Eesti. Kõik pakkumised 
oodatud! Tel 528 8784 või info@
metsavara.ee

Müüa kinnistu Paldiski linnas, 502 m2. Vesi, 
elekter, viljapuud, suvemaja. Hind 5000 €. 
Helista numbril 5663 3371

Ohtlike puude aastaringsed raie-, hooldus- 
ja saetööd. Katuserennide puhastus. Tel 
5551 2104, www.puuhooldaja.ee

Ohtlike puude langetamine. Tel 5663 2968, 
5340 2068

Ostan kõiki vanu, ka nõukaegseid asju – 
klaas/portselannõud, raamatud, mööbel, 
märgid jpm. Võite pakkuda kõike, mis Teil 
vanemast ajast üle ja segab Teid. Tel 
5344 7574

Ostan seisma jäänud firma. Tel 5808 8088

OÜ Atko Liinid pakub tööd bussijuhtidele. 
Info tel 627 2713 või 5552 2010

“Süstime seinad soojaks” ja tuulepidavaks 
termovahuga. Soojuskonsultatsioon ja Thermi 
termograafi a. www.therm.ee, tel 5660 6010

Teen plaatimistöid. Tel 5350 6939

Telli Eesti lipud, vimplid, vardad ja 
vardahoidjad e-poest www.lipuvabrik.ee. 
Kaup kätte 24 tunni / 1 tööpäevaga!

Usin-TR OÜ (Keilas) otsib oma kollektiivi 
kokka, abikokka, koristajat ja kondiitrit. 
Täpsem info irina.opmann@usin.ee, tel 
505 5125.

 ERAKUULUTUSED

 Paldiski investorteeninduse 
programm on ambitsioonikas 
plaan, mille tulemusel areneb 
ettevõtlus ning suureneb mär-
gatavalt ka elanike arv.
 Programmi kohta jagas selgitu-
si Paldiski Ettevõtjate Liidu ju-
hatuse liige Peep Siitam. 

Mida tähendab investorteenin-

duse programm?

Paldiski investorteeninduse 
programm (edaspidi PIP) on te-
gevusplaan Paldiskis toodetud 
lisandväärtuse suurendamiseks 
vähemalt kaks korda ning Pal-
diski elanike arvu suurendami-
seks vähemalt 6000-ni 10 aasta 
jooksul.

Projekt selgitab, et siin on pari-

mad eeldused edukate ettevõ-

tete tekkimiseks. Millised näita-

jad iseloomustavad ettevõtte 

edukust linna ja maakonna 

kontekstis?

Ettevõtte edukust väljendav 
universaalseim näitaja on tema 
poolt toodetud lisandväärtus, 
mis väga lihtsustatult on palga-
kulude (sh. maksude), kasumi ja 
investeeringute summa – parim 
näitaja iseloomustamaks tege-
likku rikkuse muutust.

Eesmärk on tuua Paldiskisse 
ettevõtteid, kelle poolt toode-
tud lisandväärtus on vähemalt 
EL-i keskmine.

Ka on eesmärk luua Paldiskis 
tänasest paremad tingimused 
olemasoleva ettevõtluse aren-
guks.

Millised on need ettevõtted, 

mida võib linnas praegu eduka-

teks lugeda?

Paldiski edukamate ettevõ-
tete loetelu peegeldab üsna häs-
ti Eestis tervikuna edukaid et-
tevõtteid – need on eelkõige 
elektrienergia tootmise, laon-
duse ja logistikaga laiemalt, kü-
tuste ja keemiatööstusega tege-
levad ettevõtjad.

Need on ettevõtjad, kelle tu-
ruks on vähemalt Lääneme-
re-äärsed riigid ning kes oma 
äris kasutavad kaaseagseid teh-
noloogiaid, sh. IKT sektori eri-
nevaid lahendusi. 

Mille poolest võiks omavalit-

suste liitmine aidata kaasa et-

tevõtluse edenemisele linnas?

Kuigi Paldiski on oma pind-
ala poolest suuruselt teine linn 
Eestis ja arenduseks sobivat 
maad esmapilgul jagub, siis on 
siin selged kasvupiirid ning suu-
rem omavalitsus võimaldaks te-
gevusi paremini tsoneerida. Tei-
seks, see tuleneb esimesest, pa-
rem tsoneerimine võimaldab 
elukeskkonda paremini kavan-
dada. Elukeskkonna arengu 
tähtsust on aga ettevõtluse 
edendamise seisukohast võima-
tu ülehinnata.

Kindlasti kaasuvad omavalit-
suste liitmisega ka riskid, mille-
dest olulisema tooksin välja eri 
omavalitsuste võimalikud maa-
ilmavaatelised erinevused sel-
lest, kuidas ja milliste vahendi-
tega Eesti elu ja majandust 

edendada. 

Uued ettevõtted tahavad alati 

teada, kuidas on lood tööjõuga 

linnas. Kas investorteeninduse 

programm tegeleb ka selle kü-

simusega?

Tööjõuküsimus on väljakut-
se nii tänaste kui tulevaste et-
tevõtete jaoks. Esiteks seepärast, 
et tööealine elanikkond Eestis 
tervikuna väheneb. Teiseks, Pal-
diski tänane elukeskkond ei 
meelita kõrgkvalifitseeritud töö-
jõudu Paldiskisse elama asuma 
ning kõrgkvalifitseeritud tööta-
jad on Eestis probleemiks laie-
malt.

Siiski pole olukord lootuse-
tu, mida päev edasi, seda pare-
mad on kaugtöövõimalused, 
ühendusvõimalused paranevad 
ja ka regionaalne tööjõuturg toi-
mib järjest paremini. Ning mis 
samuti oluline: sama töö tege-
miseks polegi tulevikus enam 
nii palju töötegijaid vaja.

Millal projekt algab ja kuidas 

seda rahastatakse?

PIP sai alguse 2017. aasta al-
guses ning esmane, EAS-i poolt 
76000 euroga kaasrahastatud 
etapp lõpeb käesoleva aastaga. 
PIP viiakse ellu PEL-i ja EAS-i 
rahastusega. PIP koosneb kol-
mest osast. Käimasolev esime-
ne osa on majandusanalüüs, 
mille eesmärgiks on fookusvald-
kondade kulubaasi ning tulevi-
kuarengute selgitamine. Teine 
osa selgitab soovitud tuleviku-

arengute realiseerimiseks vaja-
liku taristuuuenduste vajalikku-
se, koostab turundusplaani ning 
rahvusvahelise koostööplaani. 
Kolmas osa, mis ühtlasi võtab 
kokku PIP-i EAS-i poolt kaasra-
hastatud tegevused, alustab tu-
rundusplaanis ja rahvusvaheli-

ses koostööplaanis ettenähtud 
tegevuste elluviimisega. PIP-i 
pikaajaliste eesmärkide elluvii-
mine sõltub eelkõige linna ette-
võtjatest, loodan, et PIP on aja-
liselt jätkuv ja arenev, täpselt 
samuti nagu linna ise. | Jaanus 

Saat

“Katselabor”
andis etendusi

 Käesoleva õppeaasta jooksul 
tegutses Paldiski Põhikoolis ja 
Paldiski Ühisgümnaasiumis füü-
sikaring nimega “Katselabor.”

Esmaspäeviti ja neljapäeviti 
kogunesid ringiõpilased huvi-
ringi juhendaja õpetaja Natalia 
Sidorova klassi ja kavandasid, 
viisid läbi ning analüüsisid teh-
tuid katseid. Sooritatutest kat-
setest valiti välja need, mis kul-
gesid eriti edukalt ning koosta-
ti selle nimekirja põhjal show 
programmi.

28.märtsil toimus huviringi 
“Katselabor” kauaoodatud kat-
sete show teemaga “Füüsikali-
sed ja keemilised nähtused”. 
Show programm oli ettevalmis-
tatud 7.–12.klassi õpilastele. Üks 
etendus kestis keskmiselt 45 mi-
nutit. Kokku toimus kolm eten-
dust. 

Programmis oli katsete de-
monstreerimine ja nende sele-
tamine, füüsika- ja keemiaala-
ne viktoriin ning parimate vas-
tajate autasustamine.

Show eesmärgiks oli tõsta 
õpilaste huvi füüsika ja keemia 
vastu, näidata et loodusainete 
võlu ja ilu peitub tavalistes as-
jades. 

Katsete tegemiseks kasutati 
tavalisi aineid, mida kasutatak-
se praktiliselt igapäevaselt. Ka-
vandatud katsed olid ilmekad ja 
huvitavad ning demonstreeri-
sid füüsika ja keemia seadusi. 

Kokku oli läbi viidud seitse 
katset: Zebra, Nähtamatu tule-
kustuti, Laavalamp, Vulkaani 
purse, Gravitatsioonile vastu, 
Universumi telliskivi ja Keemi-
line valgusfoor.

Ringijuhendajana tänan õpi-
lasi, kelle abil oli korraldatud 
selline tore üritus.

Minu poolt siirad tänusõnad 
11. klassi õpilasele Anna Koh-
hanile, kes oli ringi “Katselabor” 
hing ja liikumapanev mootor. Ta 
oli katsete korraldamise eestve-
daja ja nooremate õpilaste men-
tor. Tänan õpilasi, kes Annaga 
koos vastutasid ja viisid läbi 
etenduse. Need on 11.klassi õpi-
lane Karel Elisaar ja 8.klassi õpi-
lane Sten Jusberg, nad olid show 
juhtide rollis; 12.klassi õpilane 
Robert Ruusmaa, kes pildistas 
toimuvat ning viienda klassi 
õpilased Viktoria Kleštšova ja 
Katriin-Stefanie Sidorova, nad 
olid abistajate rollis viktoriini 
läbiviimisel.

Loodame, et järgmisel õppe-
aastal tegutseb ring edasi ja val-
mistab ette veel palju toredaid 
üritusi, mis teevad koolipäeva 
rõõmsamaks ja põnevamaks. | 
Natalia Sidorova, Paldiski Põhikoo-
li ja Paldiski Ühisgümnaasiumi täp-
pisteaduste õpetaja

Programmis olid katsed.

Foto: Robert Ruusmaa Paldiski ettevõtjate investorteeninduse programm arendab linna



ПАЛДИСКИ
ВЕСТНИК ПАЛДИСКОЙ ГОРОДСКОЙ УПРАВЫ | WWW.PALDISKI.EE АПРЕЛЬ 2017

Почему городу надо взять кредит? | ЖЕНСКИЙ ДЕНЬ ОТМЕТИЛИ КОНЦЕРТОМ | Дети из Bjarte побывали в замке Кейла-Йоа

ГОРОДСКАЯ ГАЗЕТА

Рядом c
ветряным
парком будет 
построен завод

 В северо-восточной части 
полуострова, рядом с нынеш-
ним ветряным парком и бу-
дущим терминалом сжижен-
ного природного газа нача-
лось сооружение рыбоперера-
батывающего завода. Стои-
мость всего проекта составля-
ет около 10 миллионов евро, 
здание будет строить Bauest 
OÜ.

Сейчас рядом с ветряным 
парком, на участке Убанийди 
ведется строительство щебе-
ночного основания под фун-
дамент и обратная засыпка.

Член правления Централь-
ного общества рыбопроизво-
дителей Эстонии Март Ун-
дрест сказал газете Paldiski 
Linnaleht, что закладка крае-
угольного камня, вероятно, 
состоится в мае. “Почва – как 
обычно на полуострове. Близ-
ко подходит плитняк”, – доба-
вил Ундрест.

По его словам, здание 
возводит Bauest OÜ, и на за-
воде будут обрабатывать в ос-
новном кильку и салаку из 
Балтийского моря. “Персонал 
будет насчитывать 25–30 че-
ловек, большинство из кото-
рых мы надеемся найти в 
Палдиски и близлежащих во-
лостях. Рыба будет поступать 
как с судов, которые ходят под 
эстонским флагом, так и с 
других судов, занимающихся 
рыбным промыслом в Бал-
тийском море”, – пояснил Ун-
дрест. Продукцию будут сбы-
вать в основном внутри Евро-
пейского Союза.

Есть ли сложности со стро-
ительством? Ундрест говорит, 
что их нет. Только электриче-
ство придется проводить за 
четыре километра. Завод пла-
нируется построить к октябрю 
нынешнего года.

Рыбное производство есть 
и в Южном порту, недалеко от 
железнодорожной станции. 
Построенный при участии пя-
ти рыболовецких предприя-
тий и при финансовой под-
держке PRIA современный 
рыбопромышленный ком-
плекс начал работу уже в 2010 
году. “Идея сообща обрабаты-
вать и сбывать рыбу почти де-
сять лет назад возникла у не-
скольких наших рыболовец-
ких предприятий. Вместе ка-
залось проще и экономнее ор-
ганизовать производство и 
сбыт”, – утверждает исполни-
тельный директор Эстонско-
го общества траловой ловли 
Мауно Леппик. | Аллар Вий-

вик, paldiski@harjuelu.ee

Строительство 
газопровода 
начнется через 
год

 Первые тендеры на строи-
тельство газопровода между 
Эстонией и Финляндией 
Balticconnector будут объявле-
ны в ближайшие недели, 
меньше чем через год начнут-
ся строительные работы и к 
концу 2019 года должна быть 
готова инфраструктура. 
Balticconnector связывает га-
зовые сети Балтийских стран 
и Финляндии и для потреби-
теля это означает большую 
конкуренцию на рынке и, ве-
роятно, более низкие цены.

Финская часть Balticcon-
nector будет находиться в Ин-
ко. Оттуда газопровод пойдет 
в Финский залив, протянется 
80 километров по морскому 
дну и выйдет на сушу на мы-
се Пакри в Палдиски.

Строительные тендеры бу-
дут объявлены в течение сле-
дующих пары месяцев, стро-
ительные работы начнутся в 
начале следующего года.

Целью строительства газо-
провода Balticconnector явля-
ется создание общего балтий-
ско-финского газового рынка 
начиная с 2020 года. Чтобы 
объединить газовую сеть Фин-
ляндии и Балтийских стран с 
остальным Европейским Со-
юзом, нужно построить также 
соединение между Литвой и 
Польшей.

Член правления Alexela 
Марти Хяэл заверил, что план 
строительства терминала 
остается в силе несмотря на 
то, что Брюссель ответил от-
казом на их ходатайство о фи-
нансировании.

По сообщению компании, 
ходатайство о присоединении 
терминала к газопроводу 
Balticconnector сейчас сдер-
живают лишь технические де-
тали.

Терминал Alexela и ком-
прессорная станция Elering 
являются очень крупной ин-
вестицией для Палдиски с на-
селением 3800 жителей. Мест-
ные предприятия надеются, 
что Balticconnector привлечет 
в город и другие инвестиции, 
а также предоставит рабочие 
места.

“Это большой шаг в сфере 
газификации Палдиски, кото-
рый поможет заполнить про-
мышленные зоны. Извест-
ность города среди зарубеж-
ных инвесторов увеличится, 
особенно среди финских ин-
весторов”, – считает Николай 
Пичугов, член правления Пал-
диского союза предпринима-
телей. | ERR

 На уездном фестивале 
школьных театров, который 
состоялся 11 марта в Виймси, 
молодые актеры Палдиской 
общей гимназии удостоились 
четырех титулов и призов. 29 
марта в школе был организо-
ван большой день театра, в хо-
де которого играли старые и 
новые спектакли.

В этом году Общая гимна-
зия участвовала в фестивале 
школьников Харьюского уез-
да уже третий год. Именно 
столько преподает в школе те-
атрально-сценическое искус-
ство учительница Эрика Ка-
льюсаар. И всегда заслужива-
ла признание и получала мно-
жество титулов Биргит Том-
сон. “На этот раз нам также 
сопутствовал успех. Постанов-
ка “Иванов день” по пьесе Ау-
густа Кицберга “Оборотень” 
была удостоена в Виймси зва-
ния лауреата. Биргит Томсон 
получила актерскую премию 
за исполнение роли Тийны. А 
Рауно Риканд – премию за 
главную мужскую роль за ис-
полнение роли Маргуса. И 
вдобавок мы получили при-
знание за современную ин-
терпретацию пьесы”, – сказа-
ла учительница эстонского 
языка и литературы Общей 
гимназии Энель Пярс.

По ее словам, между строк 
в роли Тийны были добавле-
ны современные вещи. На-
пример, героиня Биргит Том-
сон была одета так, будто при-
ехала из какой-то южной 
страны. “Текст был такой же. 
Мы не изменяли и не допол-
няли написанное Аугустом 
Кицбергом”, – добавила Пярс. 
Биргит Томсон сказала, что 
она должна была пережить 
роль Тийны внутри себя. 
Внешних средств нужно было 
задействовать мало.

Длинный день спектаклей
В том же спектакле сыграла 
роль Мари ученица общей 
гимназии Роня Марие Тепп. У 
обеих молодых актрис есть 
также роли в спектакле “Ба-
бушке не спится”. В Виймси 
его не играли, но показали в 
школьный день театра.

Постоянно передвигающу-
юся по сцене бабушку сыгра-
ла Томсон, а Тепп играла не-
вестку, которая все время спа-
ла. “Я была женой сына ба-
бушки по имени Мари. По-
скольку я постоянно спала, то 

Общая гимназия была 
удостоена призов и 
провела день театра

роль не была сложной. Биргит 
хлопотала, а четверо других 
действующих лиц были сон-
ными”, – сказала Тепп. “Пере-
воплощение оказалось инте-
ресным. Но все же мне боль-
ше подходят сильные роли. Я 
могу, кончено, сыграть и 
скромных героинь, но это не 
совсем то”, – поделилась Том-
сон. В середине мая драмкру-
жок начал репетировать но-
вую пьесу. Сначала планиро-
вали выступить с новым спек-
таклем в пасхальную неделю. 
Но, очевидно, пьеса еще не 
будет готова к показу.

Младшие сыграли “Кочан 
капусты”, а старшие – “Ива-
нов день”
29 марта в общей гимназии 
провели масштабный день те-
атра. Идея провести этот день 
шире вновь пришла благода-
ря учителю театрального ис-
кусства Эрике Кальюсаар. “Те-
атром и пьесами здесь зани-
маются уже три последних го-
да, но отдельный день не 
устраивали. Утром мы с Эри-
кой Кальюсаар рассказали 
ученикам о театре и потом 
началось представление спек-
таклей”, – рассказала Энель 
Пярс.

В течение дня на сцене ак-
тового зала могли выступить 
все, кто на протяжении учеб-
ного года что-нибудь подго-
товил или выучил. Пятикласс-
ники сыграли пьесу Оскара 
Лутса “Кочан капусты”. “Я ее 
поставила, поскольку пьеса 
была прямо в учебнике лите-
ратуры. Дети отлично справи-
лись”, – похвалила Энель Пярс. 
Девочки 5–7 классов осенью 

побывали всей труппой в Ку-
кольном театре. Там они уча-
ствовали в литературном кон-
курсе имени Астрид Линдгрен 
и сыграли две короткие пье-
сы “Роня – дочь разбойника” 
и “Расмус-бродяга”. Обе пье-
сы исполнили также 29 мар-
та. Труппа 10 класса предста-
вила пьесу Мари-Лийс Лилль 
“У страха глаза велики. Дет-
ский сад”.

“Пьеса рассказывает об ин-

теграции и сегодня очень ак-
туальна. Драмкружок средней 
школы сыграл “Бабушке не 
спится”. И, разумеется, мы 
играли “Иванов день” по мо-
тивам “Оборотня” А. Кицбер-
га”, – сказала Энель Пярс. По-
сле антракта на сцену вышла 
театральная труппа из Йыэ-
ляхтме, которая исполнила 
короткую пьесу А. П. Чехова 
“Предложение”. | Аллар Вий-

вик, paldiski@harjuelu.ee

Актерский состав спектакля “Тийна”, или “Иванов день”, в день театра.

РТОМ | jДети ииииииииииииииииииизззззз Bjarte побыв

“На машине мы проедем по 
бункерам полуострова и про-
чим достопримечательно-
стям. Расскажем об истории 
и в завершение предложим 
обед”. | Андрей Певгонен

Фото: Инга Юриоя

Тийна (Биргит Томсон) и Маргус (Рауно Риканд).

Исполнительница главной роли в пьесе “Бабушке не спится” 
Биргит Томсон постоянно действовала на сцене. А исполнители 
других ролей спали.
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  Будучи мэром города, я 
очень часто должен был вме-
сте с жителями Палдиски за-
ключать нотариальные сдел-
ки/договоры у нотариуса. Я 
заметил, что наши люди, осо-
бенно те, которые общаются 
на русском языке, не знают и 
не понимают законы Эстонии 
и свои права на имущество, 
наследство и т.д. Для решения 
этих вопросов мы организу-
ем инфочас по вопросам на-
следования с нотариусом 
Трийн Лекк.

Инфочас состоится 26 
апреля в 15.00 в кабине-
те мэра города (ул. Раэ, 
38, II этаж) на эстонском 
и русском языках.

Мир законов кажется для 
людей сложным и это вполне 
понятно. В то же время есть 
сферы, которые затрагивают 
каждого из нас. Закон о насле-
довании является именно та-
кой сферой в юриспруденции 
– если человек сам не станет 
наследником, то наследодате-
лем точно.

В Эстонии Закон о наследо-
вании устанавливает задачу 
нотариуса как выяснение на-
следников и заверение свиде-
тельства о праве на наслед-
ство. К нотариусу можно об-
ращаться сразу же после 
смерти лица. Если наследник 
желает отказаться, то следует 
поспешить – для отказа от на-
следства возможно подать за-
явление в течение 3 месяцев.

Наследование происходит 
в соответствии с законом, ес-
ли наследодатель не оставил 
действительного завещания 
или договора о наследовании.

Наследниками первой оче-
реди являются родственники 
по нисходящей линии (дети), 
наследниками второй очере-
ди являются родители (и их 
родственники по нисходящей 
линии), и наследниками тре-
тьей очереди являются пра-
родители (и их родственники 
по нисходящей линии).

Супруг(а) наследует наря-
ду с детьми равную часть, но 

не менее ¼. Наряду с род-
ственниками второй очереди 
супруг(а) наследует половину 
наследства. Если нет род-
ственников первой и второй 
очереди, то супруг(а) наследо-
дателя наследует все наслед-
ство целиком.

Распространено ошибочно 
мнение, что если лицо состо-
ит в браке, то в любом случае 
супруг(а) является единствен-
ным наследником. Люди так-
же не могут поверить, что ес-
ли есть дети от предыдущих 
браков, то они равны с деть-
ми, родившимися в послед-
нем браке (или сожительстве).

В случае отсутствия выше-
указанных наследников на-
следником по закону являет-
ся единица местного самоу-
правления места открытия 
наследства (город Палдиски в 
случае, если лицо жило до дня 
смерти в Палдиски).

В последнее время участи-
лись ситуации, когда лицо 
умирает, и выясняется, что у 
него нет близких родственни-
ков и не было завещания. Тог-
да надо начать искать более 
дальних родственников и до-
казывать родство, что обыч-
но оказывается сложным, ес-
ли не невозможным. Жела-
тельно людям самим обду-
мать, кто мог бы стать их на-
следниками. Даже если кажет-
ся, что нет большого имуще-
ства, которое можно заве-
щать. Даже скромная денеж-
ная сумма на банковском сче-
ту требует оформления.

Я советую особенно одино-
ким людям все же составить 
завещание и назначить на-
следника. На наследнике так-
же лежит обязанность погре-
бения.

Всегда стоит обратиться в 
нотариальное бюро и спро-
сить совет. За консультацию, 
предшествующую оформле-
нию завещания или произ-
водства по наследственному 
делу, дополнительную плату 
не взимают. | Тийт Пеэду, мэр 
Палдиски

О планах ПалдискиНотариус дает советы

 В Эстонии с каждым годом 
увеличивается число детей с 
недостатками (в т.ч. с тяжелой 
и глубокой инвалидностью). 
По состоянию на конец про-
шлого года у более 5% детей 
установлена степень тяжести 
инвалидности. В Харьюском 
уезде (за искл. Таллинна) про-
живает чуть более 800 детей с 
тяжелой и глубокой инвалид-
ностью.

Помимо выделяемых мест-
ным самоуправлениям сумм 
пособий, семьям с детьми с 
тяжелой и глубокой инвалид-
ностью начиная с 2015 года 
оказывают поддержку также 
на основе проекта Департа-
мента социального страхова-
ния “Развитие и предложение 
опорных услуг для детей с не-
достатками”. Целью проекта 

является предложение опор-
ных услуг для детей с тяжелой 
и глубокой инвалидностью. 
Эти опорные услуги также 
важны, чтобы помочь детям с 
тяжелой и глубокой инвалид-
ностью получать другие необ-
ходимые услуги, а также что-
бы они могли участвовать в 
получении общего образова-
ния. Услуги предназначены 
для детей в возрасте 0–17 лет 
(включительно). 

В рамках проекта не пере-
нимают обязанности местно-
го самоуправления, а улучша-
ют доступность и гибкость 
опорных услуг. Более точную 
информацию о проекте мож-
но найти на домашней стра-
нице Департамента социаль-
ного страхования. | Марилин 

Кюйнарпуу

Социальные услуги для 
детей с инвалидностью

 Заседания городского со-
брания Палдиски проводятся 
обычно 1 раз в месяц. Бывали 
ситуации, когда заседания 
приходилось проводить чаще, 
чем раз в месяц, но такое слу-
чалось редко. Если до настоя-
щего времени нельзя было 
жаловаться на то, что члены 
собрания ленятся посещать 
заседания, то заседание 28 
марта пропустили целых че-
тыре депутата из фракции Uus 
Laine и социал-демократов. 

Так как членов собрания у 
нас всего 13, то необоснован-
ное отсутствие четверых из 
них – это немыслимо много. 
Можно догадываться, почему 

произошло такое организо-
ванное отсутствие – одним из 
пунктов повестки дня было 
взятие инвестиционного кре-
дита для города Палдиски на 
дороги, уличное освещение, 
школы, детские сады, спор-
тивный центр. Поскольку в 
конце года состоится прину-
дительное объединение само-
управлений, взятие кредита 
является вполне логичным 
шагом, так как денег для ин-
вестиций в социальные объ-
екты Палдиски может в бли-
жайшее время больше не по-
ступить.

Каждое нормальное и пер-
спективно мыслящее самоу-

правление брало и будет 
впредь брать кредит для того, 
чтобы приводить в порядок 
те объекты, которых ожидает 
народ, а не делать то, что по-
литически выгодно оппози-
ции. Из фракции Uus Laine на 
заседании 28 марта присут-
ствовали только Яанус Саат и 
Николай Пичугов, которые 
проголосовали против взятия 
кредита, т.е. против развития 
города. Кажется, что им без-
различно, что делается в го-
роде хорошего и что плани-
руется сделать. На заседании 
собрания 28 марта отсутство-
вали избранные народом де-
путаты Игорь Александров и 

Станислав Черепанов.
К сожалению, никто из них 

не сообщил, что не явится на 
заседание, хотя это было бы 
элементарно.

Так хотелось спросить у 
них, что они думают о том, 
чтобы брать или не брать кре-
дит, но это было просто не-
возможно в силу их отсут-
ствия.

Но если случайно вы встре-
тите их на улице или где-ни-
будь еще, то каждый из вас 
сам может у них спросить, по-
чему же они пропускают за-
седания собрания? | Каупо 

Каллас, председатель городско-
го собрания

Почему пропускают заседания городского собрания?

 Недавно ушедший от нас 
писатель Энн Ветемаа гово-
рил: “Все вещи выглядят 
ужасными только на расстоя-
нии”. Именно так надо отно-
ситься к решению городской 
управы Палдиски от 27 марта 
2017 г. № 6 “Взятие инвести-
ционного кредита”.

Во избежание непонима-
ния необходимости взятия 
кредита, его использования и 
способности города справить-
ся с возвращением кредита, 
постараюсь дать небольшой 
обзор выполненных работ, 
предстоящих задач и установ-
ленных для самоуправления 
ограничений при взятии кре-
дита.

Палдиски в течение по-
следних трех лет произвел ряд 
инвестиций: утеплено здание 
Русской основной школы, со-
оружена новая парадная лест-
ница с пандусом для инвали-
дов и отремонтирован кори-
дор на втором этаже; в Пал-
диской общей гимназии по-
строена новая наружная лест-
ница с пандусом для инвали-
дов, в детском саду “Сипсик” 
сделано новое ограждение и 
приведен в порядок весь га-
зон детского сада, в детском 
саду “Наэрулинд” сооружена 
вентиляционная система во 
всем здании и сделано новое 
ограждение, в плавательном 
бассейне заменили панель-
ную конструкцию потолка 
(данное требование было по-
ставлено перед городом уже 
в 2000 году), с помощью 
средств Центра инвестирова-
ния в окружающую среду бы-
ла сооружена парковка у же-
лезнодорожной станции и ве-
лодорожка, которая начина-
ется от железнодорожной 
станции. На улице Раэ была 
построена игровая площадка 
для палдиских детей (несмо-
тря на противостояние неко-
торых лиц, утверждавших, что 
площадка для собак нужнее), 
черное покрытие было уложе-
но на улицах Пыллу–Лепику, 
Леэтсе теэ и на большей части 
Старого Таллиннского шоссе. 
В 2009 году был сделан госу-
дарственный заказ на органи-
зацию общей планировки 

Палдиски, реальный договор 
заключили только в 2014 го-
ду.

Так как необходимость в 
инвестициях существует по-
стоянно, городская управа вы-
явила важнейшие объекты и 
получила одобрение со сторо-
ны городского собрания для 
ходатайства о кредите для 
них. Сооружаемые за счет 
кредита объекты можно раз-
делить на коммерческие и со-
циальные.

Кредит, взятый с коммер-
ческой целью, будет способ-
ствовать существенному уве-
личению трудовой занятости. 
Предприниматели получат 
возможность создать новые 
рабочие места и через посту-
пающий подоходный налог с 
заработной платы можно по-
гасить кредит или уменьшить 
расходы города.

Город желает взять кредит в 
коммерческих целях на сум-
му около 590 тыс. евро и ис-
пользовать на следующих 
объектах:

1. Удлинение улицы Пеэтри 
теэ – 170 тыс. евро для покры-
тия самофинансирования, ос-
новное финансирование со 
стороны Фонда содействия 
развитию предприниматель-
ства EAS. После окончания 
проекта предприятиями 
Paldiski Sadamate AS и E Profiil 
будет создано 120 дополни-
тельных рабочих мест. Сред-
ний вклад одного наемного 
работника в бюджет города в 
виде подоходного налога со-
ставляет 1389 евро, т.е. город 
отработает сумму кредита в 
течение одного года после 
создания дополнительных ра-
бочих мест.

2. Для обновления улицы 
Раэ на отрезке между улица-
ми Кальмисту и Раэ пыйк, ко-
торая является основной 
въездной дорогой в город и 
будет напрямую соединена с 
указанной в предыдущем 
пункте улицей Пеэтри, – кре-
дит на сумму 200 тыс. евро. 
Кроме того, следует учесть, 
что в 2017 году уменьшились 
выделенные государством го-
роду Палдиски деньги на об-

служивание дорог примерно 
на 180 тыс. евро.

3. Для реконструкции улич-
ного освещения – 220 тыс. ев-
ро. Имеющиеся светильники 
будут заменены на LED-све-
тильники, бетонные и дере-
вянные столбы будут замене-
ны на металлические, будут 
реконструированы все щиты 
уличного освещения, воздуш-
ные линии заменит подзем-
ный кабель.

В результате реконструк-
ции экономия электричества 
для бюджета города составит 
65% от настоящих расходов, 
т.е. примерно 20 тыс. евро в 
год. Кредитом покрывается 
собственное участие, основ-
ное финансирование посту-
пит из Центра инвестиций в 
окружающую среду, при усло-
вии, что соответствующее ре-
шение будет принято. Речь 
идет все же о многолетнем 
проекте, и если будет вынесе-
но положительное решение 
для Палдиски, то запланиро-
ванные работы будут выпол-
нены к 2020 году.

Это означает также, что 
кредитом начнут пользовать-
ся только после того, как ре-
ально начнется строитель-
ство, т.е. в любом случае по-
сле 2017 года.

Город желает взять кредит с 
социальной целью на сумму 
514 тыс. евро и использовать 
его на следующих объектах:

1. Фойе Русской основной 
школы с гардеробом, ориен-
тировочная стоимость 147 
тыс. евро.

Ремонт детского сада “Наэ-
рулинд” (крыша, наружные 
лестницы и цоколь), ориенти-
ровочная стоимость 80 тыс. 
евро.

2. Ремонт спортивного цен-
тра, ориентировочная стои-
мость 209 тыс. евро. На эти 
деньги будет сооружен новый 
банный комплекс отдельно 
для мужчин и женщин с па-
рильными и умывальными 
помещениями, а также будет 
заменено очистное оборудо-
вание для воды в бассейне. 
Здесь может возникнуть во-
прос, почему это надо делать, 

если в городе уже есть баня. К 
сожалению, сегодняшняя го-
родская баня, согласно экс-
пертизе Таллиннского техни-
ческого университета, непри-
годна к использованию и ее 
ремонт нецелесообразен.

3.  Ремонт музыкальной 
школы, ориентировочная сто-
имость 43 тыс. евро. Ремонт 
необходим во всех помеще-
ниях, особенно в зале, классе 
сольфеджо и учительской.

4.  Ремонт детского сада 
“Сипсик”, 35 тыс. евро. Здесь 
будет проведен санитарный 
ремонт, так как на самом де-
ле требуется построить новое 
здание детского сада.

Допустимая для самоу-
правления кредитная нагруз-
ка составляет от 60 до 100% от 
доходов от основной деятель-
ности самоуправления за год 
(размер зависит от способно-
стей самоуправления). По со-
стоянию на сегодняшний день 
кредитная нагрузка Палдиски 
составляет 39,2% и при взя-
тии кредита она увеличится 
до 58%. Учитывая возможное 
объединение самоуправле-
ний, можно посмотреть на со-
стояние потенциальных пар-
тнеров, из которых у города 
Кейла консолидированная 
кредитная нагрузка по состо-
янию на 31.12.2016 составля-
ла 68,2% и у волости Кейла 
61,1%. Собрание волости Кей-
ла на своем заседании от 30 
января 2017 г. обещало во-
лостной управе гарантировать 
и взять еще дополнительный 
кредит всего 3,5 миллиона ев-
ро.

При ближайшем рассмо-
трении вещей могу сказать – 
город Палдиски не живет се-
годня и не будет жить в буду-
щем за чей-либо счет. Креди-
ты берутся с полной ответ-
ственностью и город справит-
ся с их погашением. Мнение 
о том, что при взятии креди-
та кредитный лимит города 
Палдиски будет исчерпан и в 
ближайшие годы получить 
инвестиционный кредит ста-
нет уже невозможно, ошибоч-
но и вводит в заблуждение 
жителей города. | Тийт Пеэду, 

мэр Палдиски
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 Во второй половине янва-
ря полиция получила сообще-
ние о трех случаях взлома в 
Палдиски в районе улицы 
Тууле. Там находятся как да-
чи, cадовые домики, так и до-
ма, в которых живут круглый 
год.

В два здания вломились, но 
ничего не украли, третье хо-
зяйство, к сожалению, так лег-
ко не отделалось. В отноше-
нии взлома полиция возбуди-
ла уголовное дело, которое 
еще находится в производ-

стве.
Как полиция, так и охран-

ное предприятие G4S просят 
людей быть внимательными 
и оповещать полицию о подо-
зрительных личностях по но-
меру экстренной помощи 112. 
Можно также обращаться к 
патрульным экипажам фир-
мы G4S – партнера города 
Палдиски по безопасности 
или звонить в центр управле-
ния G4S по номеру 1911. | Рей-

мо Рая, руководитель по комму-
никации G4S Eesti

  В субботу, 25 марта, при 
поддержке мэрии города Пал-
диски состоялась поездка 
Палдиской Художественной 
студии Бьярте в замок Фалль 
(Кейла-Йоа). Целью поездки 
было практическое знаком-
ство с разделом истории ис-
кусств “Эпоха романтизма, 
неоготика в архитектуре, ко-
стюме и аксессуарах” на при-
мере замка Фалль и выставки 
“Мода эпохи романтизма”, 
представляющей одежду, ак-
сессуары и живопись из лич-
ной коллекции историка мо-
ды Александра Васильева. За-
нятие проводила преподава-
тель Школы Бьярте Дарья Ни-
китина.

Замок Фалль – архитектур-
ный шедевр ХIХ века и явля-
ется первой крупной работой 
выдающегося русского архи-
тектора середины ХIХ века 
Андрея Ивановича Штакенш-
нейдера. Неоготический за-
мок, воздвигнутый на высо-
ком берегу водопада Кей-
ла-Йоа, и выставка “Мода эпо-
хи романтизма” позволяют 
окунуться в эпоху императо-

ра Николая I. Замок Фалль яв-
ляется “родовым гнездом” 
графа Александра Христофо-
ровича Бенкендорфа, шефа 
секретной службы и личного 
друга Николая I.

В рамках поездки в замок 
Фалль прошло занятие, на ко-
тором учащиеся, их мамы и 
бабушки смогли познако-
миться с эпохой романтизма 
на примере архитектуры, ху-
дожественных произведений, 
а так же костюмов и аксессу-
аров того периода. Мы пого-
ворили о неоготике – одном 
из ярких направлений эпохи 
романтизма. Наглядным при-
мером стали платья и портре-
ты того времени, различные 
ювелирные украшения и ар-
хитектура самого замка Фал-
ль.

Несмотря на то что нам не 
повезло с погодой (был мо-
крый снег и сильный ветер), 
поездка прошла интересно и 
познавательно, и мы уже 
строим планы на следующее 
выездное занятие... | Ирина 

Филатова, директор Школы твор-
ческого развития Бьярте

В порт прибыли 
танки

 Утром 22 марта в Палди-
ский порт прибыла во множе-
стве британская военная тех-
ника, в том числе четыре тан-
ка “Челленджер 2”. В течение 
следующих дней эта военная 
техника была доставлена в Та-
па.

Среди прочих в Палдиском 
порту хлопотал сержант Крейг 
Дейес (31). Будучи родом из 
Йоркшира в Северной Англии, 
он прибыл по службе в Эсто-
нию еще в феврале и прожи-
вает в Таллинне.

“Это боевой танк “Челлен-
джер 2”, основной танк в ар-
мии Соединенного Королев-
ства”, – рассказывает Крейг. 
“Моя роль заключается в том, 
чтобы обеспечить прибытие 
всего технического оборудо-
вания в Эстонию и дальше в 
Тапа”.

Маршрут пролегал через 
Палдиски-Кейла-Таллинн-
скую окружную дорогу-Петер-
бургское шоссе и шоссе Та-
па-Лообу.

“Этот танк погрузили в суб-
боту на корабль в Эмдене, в 
Германии. Все наше основное 
тяжелое вооружение, в том 
числе танки “Челленджер 2” и 
самоходные артиллерийские 
установки AS-90, сейчас нахо-
дится в Германии”, – объяс-
нил Крейг в Палдиском пор-
ту. Всего в среду в Палдиски 
привезли четыре танка. “До 
тех пор, пока здесь британцы, 
танки тоже будут здесь, по-
скольку они являются частью 
размещенной в Эстонии бое-
вой группы”, – сказал он.

Могут ли четыре танка ис-
пугать Россию? “Четыре тан-
ка – это не только четыре тан-
ка. Как можно заметить из 
окружения, их поддерживают 
мощные ударные силы”, – го-
ворил сержант. Действитель-
но, всего в среду в Палдиском 
порту выгрузили более 130 
единиц британский боевой 
техники. “Но мы здесь не для 
того, чтобы кого-то запугать. 
Мы здесь для защиты, а не для 
нападения”.

Сейчас в Эстонии более 200 
британских солдат, а в тече-
ние следующих нескольких 
недель их число превысит 800. 
Личный состав прибудет в 
Эстонию через базу воен-
но-воздушных сил в Эмари.

В Эстонию прибыло уже 
более 50 французских воен-
ных, число которых увеличит-
ся в ближайшее время до 300 
человек. Добавятся танки “Ле-
клерк”, боевые машины пехо-
ты VBC1 и бронетранспорте-
ры VAB.

Вместе с британцами 
французы образуют боевую 
группу численностью почти 
1200 человек, которая распо-
ложится в Тапа при Первой 
пехотной бригаде Сил оборо-
ны Эстонии. По прошествии 
восьми месяцев французское 
подразделение заменят дат-
чане. | Андрес Тохвер, andres@
harjuelu.ee

 8 марта в Палдиской общей 
гимназии состоялся концерт, 
посвященный Международ-
ному женскому дню, на кото-
ром для слушателей выступи-
ли Терье Терасмаа, Арво Лей-
бур и Хейки Мятлик.

Вступительную речь про-
изнес мэр города Тийт Пеэду. 
Он пожелал всем женщинам 
прекрасного праздника и под-
черкнул, что 8 марта – знаме-
нательный день, содержащий 
в себе прежде всего красоту и 
доброту.

Затем взял слово учитель 
музыки Палдиской общей 
гимназии Маргус Минн, кото-
рый представил участвовав-
ших в концерте музыкантов. 
В гости приехали Терье Тера-
смаа – первая женщина-му-
зыкант, играющая на ударных 
инструментах, и вибрафо-
нистка Эстонского нацио-
нального симфонического ор-
кестра (ERSO); Арво Лейбур – 
концертмейстер ERSO и заве-
дующий отделением струн-
ных инструментов Эстонской 
академии музыки и театра; 
Хейки Мятлик – профессор 
Эстонской академии музыки 
и театра по специальности ги-
тары и автор многих книг по 
обучению игре на гитаре.

Длившийся в течение часа 
концерт произвел на зрите-
лей прекрасное впечатление. 
Выступавших вызывали на 
бис, и они исполнили произ-
ведение Вальтера Оякяэра 
“Oma laulu ei leia ma üles” 
(“Где найти свою песню, не 
знаю”).

Великолепные исполнители
По окончании концерта мы 
спросили у мэра Тийта Пеэду 
и председателя городского со-
брания Каупо Калласа, как им 
понравился концерт? Тийт 

Пеэду: “Несомненно понра-
вился, иначе бы мы с Магру-
сом их не организовывали!” 
Каупо Каллас: “Очень понра-
вился. Разумеется, для меня 
всегда наслаждение, когда 
виртуозы высшего уровня 
приезжают выступать в Пал-
диски. Каждый день такое не 
происходит! И это очередное 
свидетельство того, что Мар-
гус Минн способен делать и 
привозить в Палдиски. Воис-
тину лучшее из лучшего, 
по-настоящему фантастиче-
ское!”

Мы проинтервьюировали 
также выступавших для нас 
замечательных музыкантов. 
Что сплачивает вас и мотиви-
рует работать как ансамбль? 
Хейки Мятлик: “Это хобби. 
Мы занимаемся этим, когда 
можем, и после 20 или боль-
ше лет совместной игры нам 
все еще нравится это делать”.

Как у вас возникла мысль 
объединить эти три инстру-
мента? Терье Терасмаа: “Это 
произошло как бы само собой. 
Три таких инструмента, на ко-
торых обычно вместе не игра-
ют”.

Хейки Мятлик: “Насколько 
мне известно, другого такого 
стационарного сочетания в 
мире нет. Ансамбль по свое-

му звучанию очень орке-
стральный”.

Лучший диск классической 
музыки
Какое у вас самое большое до-
стижение в качестве трио? 
Хейки Мятлик: “Наш диск 
“Tango King Astor Piazzolla” 
(“Король танго Астор Пьяц-
цолла”), который в 2000 году 
был удостоен ежегодного при-
за лучшего эстонского диска 
классической музыки!” Что 
дальше, каковы ваши амби-
ции, общие желания?

Арво Лейбур: “Есть вещи, 
которые сами к нам идут. 
Один концерт порождает сле-
дующий. Сотрудничество с 
одним композитором вызы-
вает новые идеи и ведет к 
другому. На самом деле весь-
ма важно уже то, что для нас 
написали довольно много 
оригинальной музыки. Эстон-
ские авторы, которые нашли 
в нашем составе выход для 
своего творчества: Раймо Кан-
гро, Пеэтер Вяхи, Рене Ээспе-
ре, Роберт Юрьендал, Эстер 
Мяги и т.д. Целый диск с 
эстонской музыкой. Это наша 
наиболее серьезная сторона”. 
| Агнес Мягисмаа, руководитель 
по внеклассной работе Палдиской 
общей гимназии.

 Весной прошлого года Pakri 
Parun OÜ открыло кафе в не-
скольких метрах от обрыви-
стого берега и маяка. Весной 
этого года начнется также ор-
ганизация военного туризма 
по оборонительным сооруже-
ниям полуострова и досто-
примечательностям.

О том, как прошла зима для 
Pakri Parun и что принесет с 
собой начавшаяся весна, рас-
сказал член правления Pakri 
Parun OÜ Андрей Певгонен. 
“Зима прошла в трудах и за-
ботах, и кафе на зиму не за-
крывалось. Таким образом, 
можно считать первый год 
удачным”, – сказал Певгонен. 
Кафе работало в субботу и 
воскресенье. А начиная с 1 
апреля кафе работает по пят-
ницам, субботам и воскресе-
ньям с 14 до 19 часов. Во все 

эти дни двери открыты при 
необходимости и дольше, в 
том случае, если клиентов 
хватает. С приходом весны 
появилось новое меню, кото-
рое включает как классиче-
ские блюда, так и новые вку-
совые впечатления.

Скоро начнут организовы-
вать военный туризм. “В пла-
нах пакет путешествия с пи-
танием. На машине мы прое-
дем по бункерам полуостро-
ва и прочим достопримеча-
тельностям. Расскажем об 
истории полуострова и горо-
да, а в завершение предложим 
сытный обед”, – пообещал 
Певгонен. Цены вскоре опу-
бликуют на домашней стра-
нице кафе www.pakri.eu, а так-
же на странице в Фейсбуке. 
“Мы постараемся начать по-
ходы в мае или июне”, – заве-

рил Певгонен.
Pakri Parun – не просто ка-

фе, сюда есть смысл заглянуть 
и для получения туристиче-
ской информации. Здесь так-
же продаются сувенирные 
магнитики с репродукциями 
фотографий Гена Вагулы с ви-
дами полуострова и изготов-
ленные местными мастерами 
глиняные кружки. В ближай-
шие годы планируется расши-
рить деятельность. От старо-
го комплекса маячных строе-
ний остались еще два здания 
и погреб.

Одно из зданий хотят пре-
вратить в гостиницу, а погреб 
может стать винным. Кроме 
того, на экране в зале кафе бу-
дут демонстрироваться виды 
маяка, полуострова и города 
Палдиски. | Аллар Вийвик, 

paldiski@harjuelu.ee

Защитите себя и свой дом 
от грабителей!

Выездное занятие 
Художественной студии 
Бьярте в замке Фалль

Мы поговорили о неоготике – одном из ярких направлений эпо-
хи романтизма.

Cостоялась поездка Палдиской Художественной студии Бьярте в 
замок Фалль (Кейла-Йоа).

Pakri Parun начинает походы

Музыкальное 
приветствие трио
в женский день

Выступают Терье Терасмаа, Хейки Мятлик и Арво Лейбур.

Фото: Агнес Мягисмаа

Фото: Светланы Молодковец
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Валим опасные деревья. Тел 5663 2968, 
5340 2068

Грузовик для перевозки гранул и зерна 
ждет шофера. Круглогодичная регулярная 
работа. Тел 5918 6542. Egesten Transport 
OÜ

Куплю полочную фирму. Тел 5808 8088

OÜ Atko Liinid предлагает работу 

 ОБЪЯВЛЕНИЯ

водителям автобусов. Информация по 
тел 627 2713 или 5552 2010

Плиточные работы. Тел 5350 6939

Покупаю любую старую стеклянную и 
фарфоровую посуду, книги, мебель, 
значки и многое другое. В том числе вещи 
советских времен. Одним словом, любые 
старинные вещи, которые у вас есть и 
мешают вам, можете предлагать по тел 

534 4757

Продается участок в Палдиски 502 м2. 
Вода, электричество, плодовые деревья, 
летний домик. Цена 5000 €. Звонить по 
тел 5663 3371

Usin-TR OÜ (в Кейла) приглашает на 
работу повара, помошника повара, 
кондитера и уборщика. Инфо irina.
opmann@usin.ee, тел 505 5125.

 В течение нынешнего учеб-
ного года в Палдиской основ-
ной школе и в Палдиской об-
щей гимназии действовал 
кружок физики под названи-
ем “Экспериментальная лабо-
ратория”.

По понедельникам и чет-
вергам члены кружка собира-
лись в классе руководителя 
кружка – учительницы Ната-
лии Сидоровой, планировали, 
проводили и анализировали 
эксперименты. Из проведен-
ных экспериментов выбрали 
те, которые прошли особенно 
успешно, и на основании это-
го списка составили шоу-про-
грамму.

28 марта состоялось долго-
жданное шоу экспериментов 
кружка “Экспериментальная 
лаборатория” на тему “Физи-
ческие и химические явле-
ния”. Шоу-программа была 
подготовлена для учеников 
7–12 классов. Одно представ-
ление длилось в среднем 45 
минут. Всего состоялось три 
представления.

В программу входили де-
монстрация экспериментов и 
их разъяснение, викторина по 
физике и химии, а также на-
граждение лучших участни-
ков викторины.

Целью шоу было повысить 
интерес учащихся к физике и 
химии, показать, что привле-
кательность и красота есте-

ственных наук скрывается в 
обычных вещах.

Для проведения экспери-
ментов использовались обыч-
ные, практически ежедневно 
применяемые вещества. За-
планированные эксперимен-
ты были выразительными и 
интересными, демонстриро-
вавшими законы физики и 
химии.

Всего было проведено семь 
экспериментов: “Зебра”, “Не-
видимый огнетушитель”, “Ла-
вовая лампа”, “Извержение 
вулкана”, “Против гравита-
ции”, “Кирпич Вселенной”, 
“Химический светофор”.

Как руководитель кружка, 
я благодарю учащихся, кото-
рые помогли провести такое 
замечательное мероприятие.

Искренние слова благодар-
ности ученице 11 класса Ан-
не Кохан, которая была душой 
и движущей силой “Экспери-

ментальной лаборатории”. 
Она была зачинателем прове-
дения экспериментов и мен-
тором младших учеников. 
Благодарю учеников, вместе 
с Анной отвечавших за про-
ведение представления. Это 
ведущие шоу – ученик 11 
класса Карел Элисаар и уче-
ник 8 класса Стен Юсберг, фо-
тограф мероприятия – ученик 
12 класса Роберт Руусмаа и 
ученицы 5 класса Виктория 
Клещёва и Катрийн-Стефание 
Сидорова, которые помогали 
при проведении викторины.

Надеемся, что в следующем 
учебном году кружок продол-
жит деятельность и подгото-
вит много отличных меропри-
ятий, которые сделают школь-
ный день веселее и интерес-
нее. | Наталия Сидорова, пре-
подаватель точных наук Палдис-
кой основной школы и Палдиской 
общей гимназии

 Палдиская программа ин-
вестиционного обслуживания 
– это амбициозный план, в 
результате которого получит 
развитие предприниматель-
ство, а также заметно увели-
чится численность местного 
населения. На вопросы о про-
грамме ответил член правле-
ния Палдиского союза пред-
принимателей Пеэп Сийтам.

Что означает программа ин-
вестиционного обслужива-
ния?

Палдиская программа ин-
вестиционного обслуживания 
(далее: PIP) – это план дей-
ствий, выработанный с целью 
по меньшей мере двукратно-
го увеличения произведенной 
в Палдиски добавленной сто-
имости и увеличения числа 
жителей Палдиски минимум 
до 6000 человек в течение 10 
лет.

В проекте объясняется, что 
здесь имеются наилучшие 
предпосылки для появления 
успешных предприятий. Ка-
кие показатели характеризу-
ют успешность предприятия 
в контексте города и уезда?

Универсальным показате-
лем успешности предприятия 
является произведенная им 
добавленная стоимость, кото-
рая упрощенно является сум-
мой расходов на зарплату (в 
т.ч. налоги), прибыли и инве-
стиций. Это лучший показа-
тель для характеристики ре-
ального изменения благосо-
стояния. Целью является при-
влечение в Палдиски пред-
приятий, произведенная ко-
торыми добавленная стои-
мость как минимум средняя 
по Евросоюзу. Целью являет-
ся также создание в Палдиски 
лучших, чем в данный мо-
мент, условий для развития 
здешнего предприниматель-
ства.

Какие городские предприя-
тия сегодня можно считать 
успешными?

Перечень наиболее успеш-
ных предприятий Палдиски 
довольно хорошо отражает 
успешные предприятия в 
Эстонии в целом – это прежде 
всего предприниматели, за-
нимающиеся производством 
электроэнергии, складирова-
нием и логистикой в более 
широком плане, топливом и 

производством химической 
продукции. Это предприни-
матели, рынком для которых 
служат по меньше мере стра-
ны на берегах Балтийского 
моря, которые используют в 
своем бизнесе современные 
технологии, в т.ч. различные 
решения ИКТ-сектора.

Каким образом объединение 
самоуправлений могло бы 
способствовать продвиже-
нию предпринимательства в 
городе?

Несмотря на то, что Палди-
ски является по площади вто-
рым городом в Эстонии и на 
первый взгляд кажется, что 
подходящих для развития зе-
мель достаточно, все же здесь 
есть четкие пределы роста и 
большее самоуправление по-
зволило бы лучше зонировать 
деятельность. Во-вторых, что 
следует из вышесказанного, 
лучшее зонирование дает воз-
можность эффективнее пла-
нировать жилую среду. Значе-
ние развития жилой среды, с 
точки зрения продвижения 
предпринимательства, невоз-
можно переоценить. Безус-
ловно, объединению самоу-
правлений сопутствуют ри-
ски, важнейшим из которых я 
бы назвал возможные миро-
воззренческие расхождения 
самоуправлений относитель-
но того, как и при помощи ка-
ких средств способствовать 
развитию жизни и экономи-
ки в Эстонии.

Новые предприятия всегда 
хотят знать, как в городе об-
стоят дела с рабочей силой. 
Занимается ли программа 
инвестиционного обслужи-
вания и этим вопросом?

Вопрос рабочей силы – это 
вызов как для сегодняшних 
предприятий, так и для буду-
щих. Во-первых, потому что 
население трудоспособного 
возраста уменьшается в Эсто-
нии в целом. Во-вторых, су-
ществующая сегодня в Палди-
ски жилая среда не привлека-
ет переселяться сюда высоко-
квалифицированную рабочую 
силу, в то же время высоко-
квалифицированные работ-
ники являются проблемой для 
всей Эстонии. Тем не менее, 
положение не безнадежное, с 
каждым днем становятся все 
лучше возможности удален-
ной работы, улучшаются воз-
можности связи и региональ-
ный рынок труда функциони-
рует все лучше. Что также 
важно: для выполнения той 
же работы, что и сейчас, в бу-
дущем больше так много ра-
ботников уже не понадобит-
ся.

Когда начинается проект и 
каким образом он финанси-
руется?

Программа PIP стартовала 
в начале 2017 года и первый 
этап, финансируемый со сто-
роны EAS на сумму 76000 ев-
ро, заканчивается в этом го-
ду. Программа PIP проводит-
ся в жизнь при финансирова-
нии со стороны PEL и EAS. 
Программа состоит из трех 
частей. Осуществляемая пер-
вая часть программы – это 
экономический анализ, целью 
которого является разъясне-
ние затратной базы фокусных 
сфер и будущего развития. 
Вторая часть объяснит необ-
ходимость модернизации ин-
фраструктуры, требуемой для 
реализации желаемого разви-
тия в будущем, будет состав-
лен маркетинговый план и 
план международного сотруд-
ничества. Третья часть, кото-
рая включает в себя все софи-
нансируемые со стороны EAS 
мероприятия программы, 
начнет проводить в жизнь де-
ятельность, предусмотренную 
маркетинговым планом и 
планом международного со-
трудничества. Реализация 
долгосрочных целей PIP зави-
сит в первую очередь от го-
родских предпринимателей, 
надеюсь, что программа PIP 
будет продолжительной и по-
стоянно развивающейся, как 
и сам город. | Яанус Саат

Программа инвестиционного
обслуживания палдиских
предпринимателей

Пеэп Сийтам.
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Кружок физики для школ
“Экспериментальная лаборатория”

В программу входили демонстрация экспериментов и их разъяс-
нение, викторина по физике и химии, а также награждение луч-
ших участников викторины.


